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Loňské předjaří na Hraničkách.  (foto: Albert Orlita)
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B Ř E Z E N
Když jarní měsíc březen vlády ujme se,
tak prvně panstvím zimy značně otřese.

Sluneční svit již jarem teple provoní,
beránky bílé v modré obloze větříkem rozhoní.

Skřivánka v dlaních zahřeje a k nebi vypustí,
poslední zbytky sněhové svým dechem rozpustí,

trylkem zpěváčka kraji celému jaro oznámí
a jarním dechem zvoní snad i večer klekání.

Stříbrné chmýří kočiček se na vrbinách objeví,
pupeny na stromech se mízou předjarní nalejí

a u přehrady, potoka v břehu zeleném na kraji,
k oslavě jara na olších zlaté jehnědy zavlají.

Zahrádky zpestří se, země vyrazí předjarní kvítky,
žluté a bílé krokusy i bleděmodré jaterníky 

a zimní ptáčků u krmítek švitoření
se v jásavý zpěv svatební ve mžiku změní.

Na Holém kopci buky šedokoré korunami svými,
s pupeny k prasknutí životní mízou nalitými,

vrhají stíny na zemi a nebe jasné cloní.
Pod nimi zvonky sněženek jásavé Te Deum 

k příchodu března zvoní.

 Zdenka Maršálková
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Informace městyse Buchlovice
Rada 05/07 ze dne 10. ledna 2007

Kontrola úkolů – byla provedena
Rada městyse byla informována o dalších zájemcích o byty v plánované výstavbě obytných domů na 

ulici Sportovní. Rovněž podal starosta krátkou informaci o stavu věcí: je vydáno územní rozhodnutí 
na stavbu bytových domů, pracuje se na dokumentaci, v příštím týdnu bude jednání starosty se všemi 
subjekty včetně stavební firmy, hovoří se o prostorách pro skládkování zeminy ap. K dnešnímu dni
stoupl počet zájemců (především z řad mladých občanů městyse) na 34 a struktura je následující: 
1+KK – 4x, 1+1 – 0, 2+1 – 10x, 3+1 – 19x, 4+1 – 1x.

Žádost o poskytnutí finančního příspěvku na provoz, žadatel Centrum pro zdravotně 
postižené Zlínského kraje – Uherské Hradiště, zastoupený Hanou Stieberovou, ze dne 
18. 12. 2006

Rada městyse prostudovala žádost a rozhodla o jejím zařazení do evidence, bude o ní rozhodováno 
v souvislosti se schvalováním rozpočtu městyse Buchlovice v měsíci únoru 2007.

Žádost o poskytnutí finančního příspěvku na činnost, žadatel Svaz neslyšících a nedoslýcha-
vých v České republice, Poradenské centrum SNN v ČR, Palackého nám. 293, 686 01 Uherské 
Hradiště, zastoupená Martou Kováříkovou, ze dne 2. 12. 2006

Rada městyse prostudovala žádost a rozhodla o jejím zařazení do evidence, bude o ní rozhodováno 
v souvislosti se schvalováním rozpočtu městyse Buchlovice v měsíci únoru 2007.

Informace o Tříkrálové sbírce 2007 v Buchlovicích – organizace, výsledky
Tajemník ÚM informoval členy rady o organizaci a výsledcích Tříkrálové sbírky 2007 v Buchlovi-

cích – sbírka vynesla pro Charitu celkem 58.940 Kč.

Zvýšení registračních poplatků v místní knihovně Buchlovice – návrh
Rada městyse Buchlovice schválila návrh knihovnice na zvýšení registračních poplatků. Od 1. 1. 

2007 budou registrační poplatky (jejichž platnost je 12 měsíců) v knihovně Buchlovice zvýšeny takto: 
dospělí 60 Kč, důchodci a děti 30 Kč.

Kontrola úkolů 
Byla provedena zásadní kontrola a probrány všechny nedořešené úkoly a rozděleny mezi vedoucí 

pracovníky městyse.

Rozhodnutí o změně zřizovací listiny S M B, příspěvková organizace, dodatkem č. 1
Rada městyse Buchlovice reagovala na drobné technické problémy spojené se zápisem organi-

zace do rejstříku firem a doporučuje Zastupitelstvu městyse Buchlovice schválit dodatek ke zři-
zovací listině S M B, p.o. Buchlovice v následujícím znění: Rozhodnutí o změně zřizovací listiny S 
M B, příspěvková organizace dodatkem č. 1. Městys Buchlovice mění zřizovací listinu organizace 
městyse „S M B, příspěvková organizace“ dodatkem č. 1 takto: v čl. 2 odst. 2 se nadpis „Předmět 
podnikání“ nahrazuje slovy „Předmět doplňkové činnosti“

Rada 06/07 ze dne 31. ledna 2007
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Dotaz na možnosti vybudování chodníku - stezky mezi centrem městyse Buchlovice a částí 
Újezda - Trnávky, Aleš Ličman a ostatní, ze dne 22. 1. 2007

Rada městyse konstatovala, že dotaz je dlouhodobou inspirací vedení městyse, byly diskutovány 
teoretické možnosti vedení stezky pro propojení částí Újezda a Trnávky s centrem městyse (varianty 
podél E – 50, také ovšem propojení sadem nebo jeho částmi, návaznosti na budování zahradního cen-
tra). Rada pověřila starostu ing. Jiřího Černého a místostarostu Bořka Žižlavského analýzou situace, 
zjištěním vlastnických vztahů, jednáním s ASB Frukt Buchlovice a podáním zprávy.

Posouzení návrhu dopravního řešení křižovatky silnic III/05018 a MK ul. Komenského a ul. 
Tyršova – ing. Ivan Kutín, proj. stavební kancelář, Brno, ze dne 18. 1. 2007

Rada městyse podpořila návrh řešení situace křižovatky ulic Tyršova, Komenského a Hradišťská, 
materiály byly již zaslány k projednání vedoucí odboru dopravy Městského úřadu v Uherském Hra-
dišti, ing. Daně Zapletalové a  Policii ČR. Návrh variantních  řešení ing. Pavla Lipnera a Josefa Vlčka 
byl zaslán k odborné konzultaci ing. Ivanu Kutínovi. O výsledcích jednání s dotčenými orgány státní 
správy bude rada informována.

Žádost o dlouhodobý pronájem obecních pozemků před lázněmi Leopoldov (louka a rybník) 
s předkupním právem na tyto pozemky, Pavel Krystýnek, Buchlovice, ze dne 25. 1. 2007

Rada městyse nedoporučila dlouhodobý pronájem (99 let) ani prodej pozemků v centrální části Smra-
ďavky. Rada navrhuje pronájem pozemků formou smlouvy na rok 2007, recipročně za sečení, úklid  s 
využitím pro rekreaci a sportování návštěvníků zařízení žadatele s tím, že všechny akce dotýkající se 
pozemků budou včas hlášeny Úřadu městyse Buchlovice a vyloučeny budou veškeré komerční aktivity.

Letošní zima byl na sníh skoupá! Ve své plné kráse se ukázala koncem měsíce ledna. 
 (foto: Bořek Žižlavský)
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Ukončení dodávek obědů pro cizí strávníky - Domov důchodců Buchlovice, Bedřiška Houd-
ková – termín od 1. 3. 2007 - oslovení příjemců obědů v městysu a variantní řešení nového 
dodavatele

Rada městyse Buchlovice byla informována o ukončení podávání obědů strávníkům vč. důchodců 
městyse, mimo DD Buchlovice, od 1. 2. 2007, resp. po intervenci zástupkyně komise sociální Marie 
Výstupové od 1. 3. 2007. Bylo rozhodnuto (komise sociální) neprodleně vyhledat alternativní zdroje 
pro zásobování starších občanů v městečku obědy, na příštím zasedání rady bude rozhodnuto, který 
dodavatel bude osloven (firma Hrabec Uherské Hradiště, kuchyně v závodě Colorlak ve Starém
Městě).

Návrh smlouvy o připojení k distribuční soustavě č. 700003776 mezi Úřadem městyse Buchlo-
vice a E.ON. Distribuce – plánovaná výstavba 11 rodinných domů v části nové ulice K Mazánku

Rada městyse byla seznámena se situací, o možnostech zajištění připojení plánovaných 11 rodin-
ných domů v části nové ulice K Mazánku. Podle současné praxe zaplatí městys za plánovaný připojený 
příkon 11 RD - 3 x 25A celkově 137.500 Kč a poté tyto prostředky získá zpět od jednotlivých staveb-
níků - návrh smlouvy je v kopii přiložen. Rada městyse Buchlovice schválila znění návrhu smlouvy a 
pověřila starostu ing. Jiřího Černého jejím podepsáním v době, kdy bude schválen rozpočet městyse 
na rok 2007.

Dopis KÚ ZK, odbor strategického rozvoje – informace o výběru k udělení metodické a 
konzultační podpory při přípravě projektů v cílové skupině veřejná správa na základě projektu 
„Lázeňská zóna Smraďavka“, ze dne 24. 1. 2007

Radě byl přečten dopis ing. Ivana Matulíka, vedoucího odboru strategického rozvoje KÚ ZK, 
informující o výběru k udělení metodické a konzultační podpory při přípravě projektů v cílové skupině 
veřejná správa na základě projektu „Lázeňská zóna Smraďavka“. Rada městyse přijala tuto zprávu 
jako příznivou, protože je zřejmé, že tento projekt zřejmě zaujal. Pro školení byl vybrán  manažer 
mikroregionu ing. Martin König.

Inventury 2006 – předložení výsledků členům RM
Členové rady městyse byli seznámeni s definitivní verzí Inventur 2006, schválili ji v plném rozsahu.

Závěrečný protokol je přiložen.

Žádost o dary městyse Buchlovice
- na básnickou sbírku „Cit veršů“ – Jožka Durník Oharek, Buchlovice, ze dne 18. 1. 2007
- Dechová hudba Buchlovjané, Pavel Martinák, Buchlovice, ze dne 15. 1. 2007
- Petanque klub Stříbrné kule Buchlovice, Alena Horáková, ze dne 18. 1. 2007
- ZO ČSOP 63/03 Buchlovice, Karel Tomešek, Buchlovice, ze dne  16. 1. 2007
- Buchlovjánek – o.s. na podporu mateřského centra při ZŠ Buchlovice, Simona Dvouletá, Buch-

lovice, ze dne 19. 1. 2007
- MO STP Uh. Hradiště, Anna Lašáková, Uherské Hradiště, ze dne 9. 1. 2007
- Nedoslýchaví Slovácka – občanské sdružení, Uherský Ostroh, ze dne 24. 1. 2007
- Svaz skautů a skautek ČR – JUNÁK, středisko Buchlovice, ze dne 29. 1. 2007
- Divadelní spolek J. K. Tyla Buchlovice
- Český svaz včelařů Buchlovice, ze dne 19. 1. 2007
- TJ Buchlovice, ze dne 22. 1. 2007
- Sdružení rodičů při ZŠ Buchlovice, ze dne 21. 1. 2007
- Folklorní studio Buchlovice, ze dne 20. 1. 2007
Rada městyse doporučila, aby všechny žádosti o dar byly evidovány a zjištěna jejich kompletnost, 

t.j. především úplnost dokladující využití daru z roku minulého.
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Žádost o spolupořadatelství Městyse Buchlovice na kulturních akcích pořádaných Folklorním 
studiem, Buchlovice, ing. Jiří Raštica a ing. Pavel Dvořan, ze dne 18. 1. 2007

Tento bod byl odročen a bude řešen v rámci příštího zasedání, neboť evidentně souvisí s projedná-
váním darů městyse.

Ohlášení akce – dne 16. 2. 2007 Sdružení rodičů spolu se ZŠ Buchlovice v tělocvičně ZŠ Rodi-
čovský ples, Mgr. Alena Mikulíková, ZŠ Buchlovice, ze dne 23. 1. 2007

Rada městyse vzala na vědomí akci pořádanou Sdružením rodičů spolu se ZŠ Buchlovice v prosto-
rách základní školy.

Žádost o bezplatný nájem prostoru v budově bývalé školy na Lhotce čp. 16 pro Dechová hudba 
Buchlovjané, jednatel Pavel Martinák, ze dne 15. 1. 2007

Rada městyse Buchlovice žádá jednotlivé složky ke zdrženlivosti, vzhledem k tomu, že doposud 
existuje dočasný stav (kdy bude pravděpodobně potřeba prostor v bývalé základní škole Brněnská čp. 
16 pro vyučování ve školním roce 2006 – 2007). V době, kdy tato potřeba definitivně zanikne, bude o
provozu na staré škole rozhodnuto.

Činnost školní, kulturní a sportovní komise
Mgr. Lenka Rašticová informovala členy rady o zahájení činnosti školní, kulturní a sportovní komi-

se. Proběhla informace, že navržená členka Mgr. Dagmar Možná se z časových důvodů členství v ko-
misi vzdala. Předsedkyně komise předala koncepci činnosti komise, která by měla být diskutována a 
definitivně schválena na příštím zasedání rady městyse. Zápis z jednání komise je přiložen.

Revokace usnesení Rady městyse Buchlovice č. 03/06 ze dne 13. 12. 2006, bod č. 10 - Projed-
nání návrhu na výši poplatků za svoz a likvidaci odpadů v Buchlovicích pro rok 2007

Rada městyse Buchlovice tento bod znovu projednala a rozhodla nedoporučit Zastupitelstvu 
městyse Buchlovice uvedený návrh, tedy ponechat výši poplatků za svoz a likvidaci TKO pro rok 2007 
na stejné výši jako v roce 2006. 

Hrad Buchlov.  (foto: Albert Orlita)
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V měsících lednu a únoru prováděli pracovníci Služeb městyse Buchlovic kácení náletového porostu při 
silnici na Smraďavku.  (foto: Pavel Ondrůšek)

Po konzultaci s odborníkem ing. Pavlem Vláškem proběhne v nejbližší době prokácení některých nemoc-
ných cypřišů na hřbitově a dalších porostů, které bezprostředně narušují hroby. Celkovou koncepcí 
podoby hřbitova se bude letos zabývat architekt.  (foto: bž)
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V pondělí 19. února uspořádal poslanec Parlamentu ČR za ODS ing. Jaroslav Plachý svůj poslanecký 
den v prostorách Úřadu městyse Buchlovic. Z počátku diskutoval s občany a poté se setkal s některými 
představiteli obcí Mikroregionu Buchlov.  (foto: bž)

Dne 7. února proběhla v zasedací místnosti Úřadu městyse Buchlovice valná hromada Mikroregionu 
Buchlov, po které následovala prezentace nového filmu o Chřibech pro podnikatele.  (foto: bž)
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Po polovině února začala rekonstrukce kanalizace, tentokrát v ulici Boženy Němcové. Provádí ji opět 
firma VHS Veselí nad Moravou.  (foto: bž)
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Ve čtvrtek 22. února 2007 proběhlo v prostorách Muzea Podhradí promítání filmu nazvaného
Chřiby – hory lidí a mýtů, jehož autorem je PaedDr. Jiří Jilík a kameraman a režisér ing. Ivan Stří-
teský. Tohoto prvního představení zdařilého díla se zúčastnili vedle jmenovaných autorů a průvodce 
filmem, herce Vladimíra Doskočila, představitelé obcí Chřibů a Podchřibí. Film na DVD nosiči před-
stavuje nejen naše lesy, přírodu, památky a místa, ale i tradice a obyčejný život lidí. K dostání bude v 
informačním centru v muzeu. Zároveň byla zahájena první letošní výstava v těchto prostorách, která 
představuje fotografie z blízkého okolí několika autorů.  (foto: bž)

Film o Chřibech se líbil

Zleva: Vladimír Doskočil, ing. Ivan Střítecký a 
PeadDr. Jiří Jilík.

Starosta Buchlovic ing. Jiří Černý s tajemníkem 
ing. Miloslavem Hrdým zahájili program.

Po promítání následovala volná zábava.

SLUŽBY MĚSTYSE BUCHLOVICE, p.o. VE SPOLUPRÁCI S MĚSTYSEM v minulých dnech 
zakoupily doplňkové zařízení pro zahradní techniku, a to žací lištu a rotační kartáč. Prvotní 
předvedení v terénu prokázalo, že by mělo zařízení splňovat požadavky na úklid a údržbu pře-
devším chodníků. Z tohoto důvodu i s ohledem na vývoj počasí nebudeme letos vyzývat k přispění 
občanů k úklidu posypu po zimním období, ale budeme se snažit vlastními silami zajistit úklid v 
Buchlovicích. Během prací přihlédneme na vhodné počasí s ohledem na prašnost kartáče. V kraj-
ním případě bude pracovní plocha, s ohledem na občany, cíleně skrápěna vodou.

Před samotným promítáním.
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SVOZ NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ
Podle smlouvy mezi městysem Buchlovice a firmou Odpady – Třídění – Recyklace a.s., Uherské 

Hradiště budou termíny svozu nebezpečných odpadů následující:

V následujících odstavcích jsou prezentovány 
výsledky realizovaného výzkumu, který se opírá 
o elektronické dotazníkové šetření, projekt 
byl nazván „Management v obecní samosprá-
vě a občanská participace“ a kterého jsme se, 
podobně jako řada dalších obcí a měst, pokusili 
zodpovědně zúčastnit. Některé výsledky výzku-
mu nás zaujaly, a tak je přinášíme na stránkách 
našeho měsíčníku.

V rámci šetření bylo rozesláno celkem 631 
dotazníků, odpovědí se zpět podařilo získat 
211, návratnost tedy činila 33,4 %. Návratnost 
byla ovlivněna zejména těmito skutečnostmi: 
oslovení starostové obcí si v mnohých přípa-
dech stěžovali na zahlcení různými dotazníko-
vými šetřeními, proto odmítli zúčastnit se prů-
zkumu; řada elektronických adres se ukázala 
být neplatnými, a tak nebylo možné dotazník 
doručit; nemalá část oslovených na dotazník 
nijak nereagovala. Přes opakované výzvy a 
žádosti o vyplnění dotazníků se nepodařilo 
výrazně návratnost zvýšit. Výběr oslovených 
obcí byl omezen na základě předem zvolených 
velikostních skupin. Nejmenší počet obyvatel 
byl stanoven na 2 000, do výběru byly násled-
ně zahrnuty všechny obce v České republice, 

které splnily tuto hranici dle Sčítání lidu, domů 
a bytů v roce 2001. Pro účely dalších zpracová-
ní byly vytvořeny tři velikostní skupiny: obce 
do 4 999 obyvatel; 5 000 až 19 999 obyvatel; 
více než 20 000 obyvatel. Dle tohoto rozdělení 
bylo získáno 94 vyplněných dotazníků od obcí 
do 4 999 obyvatel, 87 vyplněných dotazníků od 
obcí střední velikostní skupiny, 30 vyplněných 
dotazníků od obcí nad 20 000 obyvatel.

Z hlediska vizí a strategických cílů je problé-
mem obecným a společným pro všechny veli-
kostní skupiny obcí uvádění vizí, které však 
skutečnými vizemi nejsou. V případech tohoto 
nedostatku se jednalo spíše o přehled strategic-
kých cílů či akcí, ne však o představu budoucího 
stavu a vnímání dané obce. U nejmenší velikostní 
skupiny obcí, tedy u obcí do 4 999 obyvatel, se 
tento problém objevoval nejčastěji. Domníváme 
se, že neschopnost vizi formulovat, je zásad-
ním nedostatkem. Každý, kdo působí v čele 
obecního úřadu, by měl mít jasnou představu 
o tom, kam chce vývoj obce směřovat, čeho 
chce dosáhnout. Ačkoli se v důsledku volební-
ho cyklu nemusí zamýšlených výsledků přímo 
osobně dočkat, neměl by na formulaci vize a 
její naplňování rezignovat.

Management v obecní samosprávě

Sběrové místo zůstává i nadále stejné – před Hasičskou zbrojnicí na ulici Kostelní.

21. března 2007  od  16.00 do 17.30 hodin
6. června 2007  od  18.30 do 20.00 hodin
29. srpna 2007  od  16.00 do 17.30 hodin
10. října 2007 od  18.30 do 20.00 hodin
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Dalším nedostatkem vizí, což opět platí 
pro všechny tři sledované velikostní skupiny 
obcí, je častá shoda v budoucích předsta-
vách. Obce chtějí být nejčastěji moderní a 
přitažlivé pro turisty, originalita je vzácná. 
Tady se dá namítat, že možnosti směřování 
rozvoje jsou omezené a že ne každá obec je 
natolik specifická, aby na svých odlišnostech 
mohla stavět svou budoucnost. Způsobem, 
kterým lze originalitu „obelstít“ je alespoň 
použití originálních a motivujících formu-
lací. Vyhnout by se však autoři vizí měli 
příliš citově zabarvenému podání, použití 
společensky citlivých a konfliktních témat 
se rovněž nedoporučuje. Vize obce by tedy 
neměla znít takto: „Aby byla přijatelným 
domovem venkovského člověka 21. století, 
ne bydlištěm vzdáleným hodiny cesty autem 
od Prahy, kde se bojíte odejít do práce s tím, 
že se vrátíte do vykradeného domu a nic se 
neděje. Děti ve škole nechtějí sedět vedle 
špinavých Romů atd.“

Pro ilustraci uvádíme několik příkladů vizí 
nejmenších obcí:

„Moderní příměstská obec s kvalitní infra-
strukturou pro spokojené bydlení a zázemím 
pro různorodé aktivity trávení volného času 
jejich občanů i návštěvníků obce.“

„Mládež-vzdělanost-poznání (zkušenost) 
+ zaměstnanost-bydlení-životní prostředí + 
kultura-sport-zájmová činnost = moderní 
suverénní obec evropského typu se zachová-
ním identity.“

„Dynamicky se rozvíjející vesnice s mo-
derními prvky služeb i řízení obce, přičemž 
mezi pomaleji rozvíjející se parametry 
bude patřit nárůst obyvatel. Nesměřujeme 
k městu. Chceme zachovat základní prvky 
od města odlišného způsobu života a při-
rozené soudržnosti obyvatel s přiměřenou 
dávkou patriotismu a úcty k historickým 
hodnotám, kultuře a životního prostředí 
klasické vesnice.“

Nejmenší obce nejčastěji směřují své stra-
tegické cíle do oblasti infrastruktury, na její 
dobudování, rozšíření či modernizaci. Více 

jsou přitom zaměřeny na infrastrukturu tech-
nickou (kanalizace, vodovody, čističky odpad-
ních vod) než dopravní. Další často zmiňova-
nou oblastí bylo bydlení, tedy podpora bytové 
výstavby, revitalizace stávající zástavby apod. 
Společným strategickým cílem pro mnoho 
obcí je také podpora cestovního ruchu a budo-
vání turistické infrastruktury. Obce si od jeho 
rozvoje většinou slibují získání dalšího stimu-
lu pro svůj celkový rozvoj. Zhruba na stejné 
úrovni, pokud se týká častosti výskytu v odpo-
vědích, byly za strategické cíle rozvoje ozna-
čeny podpora sportu, školství a vzdělanosti a 
ochrana a zkvalitňování životního prostředí. 
Dále se ještě obce chtějí zaměřovat na podporu 
podnikání a na vytváření nových pracovních 
míst a boj s nezaměstnaností.

Kromě výše uvedených existuje ještě celá 
řada dalších strategických cílů, které předsta-
vitelé oslovených obcí uváděli, v odpovědích se 
však vyskytovaly již méně. Příkladem lze zmínit 
občanskou vybavenost a služby, kulturu, bez-
pečnost a čistotu obce, podporu neziskových 
organizací a zájmových spolků, likvidaci starých 
zátěží, zlepšení vzhledu obce atd. Ojedinělými 
avšak zajímavými byly cíle jako např. pod-
statné zlepšení morálního stavu města, který 
zaostává; přežít a zůstat slušnými; zachování 
levného způsobu života obyvatel všech gene-
rací; udržet mezigenerační solidaritu rodin; 
udržet v rozumné míře územní plán před 
suburbanizací.

Pro ilustraci uvádíme několik příkladů vizí 
obcí s 5 000 až 19 999 obyvateli:

„Prosperující město s dostatečnou nabíd-
kou zaměstnání, poskytující kvalitní veřej-
né služby, širokou nabídku sportovního, 
kulturního a společenského vyžití s uprave-
ným a čistým prostředím a hojnou uprave-
nou zelení.“

„Město zdravého životního stylu, vzdělává-
ní a duchovní kultury, s potenciálem rozvoje 
turistického ruchu v regionu.“

„Město rodinného typu.“
„Pěkné a čisté město, které poskytuje svým 

občanům všechny potřebné služby v požadované 
kvalitě prostřednictvím spokojených a usměva-
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vých úředníků. Všichni občané jsou zcela spoko-
jeni a žijí ve svém městě rádi.“

„Harmonicky se rozvíjející moderní město 
navazující na bohaté historické tradice s rozvi-
nutou občanskou společností, centrum mimo-
řádně kvalitní oblasti se zdravým životním 
prostředím.“

Stejně jako v předchozím případě, tedy 
jako u obcí do 4 999 obyvatel, byla i u obcí 
od 5 000 do 19 999 obyvatel nejčastěji jako 
strategický cíl zmiňována infrastruktura, 
resp. její dobudování, rozšíření či moder-
nizace. Rozdílem oproti menším obcím je 
výrazně vyšší zaměření na oblast dopravní 
infrastruktury oproti infrastruktuře technic-
ké. Opět jako v předchozím hodnocení se 
na druhé místo zásluhou četnosti výskytu 
v odpovědích dostala oblast bydlení. Praktic-
ky vyrovnané postavení má s ní cíl podpory 
cestovního ruchu, za ním následuje péče 
o lidské zdroje a podpora zaměstnanosti 
s čímž úzce souvisí i následující strategický 
cíl, kterým je podpora podnikání. S menším 
odstupem následuje otázka životního pro-
středí a jeho zkvalitňování, dalšími jsou pak 
sport, školství a volný čas.

Cíle, které se vyskytly jen ojediněle, byly 
například tyto: zkvalitnění sociální a demo-
grafické struktury města; zkvalitnění urba-
nistické struktury města; rozvoj spolkového 
života a dobrovolných občanských aktivit; 
rozvoj partnerství soukromého a veřejného 
sektoru; racionalizace městské správy; zvy-
šovat ekonomickou stabilitu a konkurence-
schopnost města.

Příklady získaných vizí největších sledovaných 
obcí jsou:

„Být dynamickým středoevropským městem 
s moderním životním stylem kombinujícím 
výhody městské komunity s kvalitním a zdravým 
životním prostředím, s bohatou nabídkou služeb, 
kulturním a sportovním zázemím, vytvářejícím 
dobré podmínky pro život všech obyvatel.“

„Zdravé město efektivně spolupracující se sil-
ným zaměstnavatelem na svém území ku prospě-
chu spokojených občanů.“

„Místo, kde se dá dobře bydlet, přátelské, 
pohostinné, s dobrou nabídkou služeb.“

Stejně jako v předchozích dvou případech 
bylo i u největších obcí nejčastějším strategic-
kým cílem dobudování, rozšíření či modernizace 
infrastruktury. V jejím rámci výrazně převyšovala 
infrastruktura dopravní, technická se objevovala 
jen okrajově. Na druhém místě došlo vzhledem 
k předchozím výsledkům ke změně. Před podpo-
ru bydlení a bytové výstavby se dostala podpo-
ra podnikání. Následoval cestovní ruch, za ním 
pak podpora lidských zdrojů a zaměstnanosti. 
Významnější četnost byla zaznamenána ještě u 
cíle zlepšování životního prostředí, rozvoje vzdě-
lanosti a školství a podpory sportu.

Zajímavými odpověďmi byly například: nepod-
nikat a nepřekážet; změnit nynější pravidla roz-
dělování daňových výnosů.

Tolik výňatek ze zprávy o výzkumu „Mana-
gement v obecní samosprávě“, možná některé 
inspirace přinese nejen nám.

 
 Podává ing. Miloslav Hrdý

V současné době nelze látku na buchlovské tištěnky (zadní sukně pro všední variantu ženského kroje) 
běžně zakoupit, nicméně existují způsoby, jak jej nechat vyrobit. Dle množství objednávek můžeme 
zajistit buď přesnou kopii materiálu buchlovských tištěnek nebo velmi podobný materiál (žluté tečky 
mají stejnou rozteč, ale jsou o něco menší - konzultováno s paní Blažkovou jako materiál vhodný).

Záleží na celkové objednávce, kterou budeme schopni výrobci zadat. Vzhledem k tomu, že připravu-
jeme tisk tohoto materiálu pro potřeby doplnění krojového vybavení pro Folklorní studio Buchlovice 
a Děcka z Buchlovic, vyzýváme všechny, kdo o materiál na tištěnky má zájem, aby kontaktovali Evu 
Vojtáškovou na tel: 776 323 029. Dle úvodních cenových kalkulací bude cena materiálu na jednu 
tištěnku 600 - 700,- Kč (délka tištěnky cca 70 cm). Při objednávce bude vybírána záloha 600,- Kč/ks. 
Termín uzavření objednávek je 30. dubna.

 

Lenka Rašticová

Materiál na buchlovské tištěnky
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V lednovém čísle zpravodaje jsme psali o stav-
bě nového kamenného mostu pod Dobřížkou, 
který nahradil někdejší most dřevěný. Dnes si 
všimneme rekonstrukce kamenného a klenutého 
mostku nedaleko Hořínkovy chalupy, překoná-
vajícího horní úsek strže, rozdělující louky pod 
Buchlovem a Barborkou.

Nedávno ještě silně poškozený mostek byl 
pravděpodobně vybudován v čase stavby pod-
hradních vinných sklepů, tj. počátkem 17. 
století. Před mnoha desítkami let, v 19. sto-
letí, jej hojně využívali obyvatelé Buchlovic a 
zaměstnanci Berchtoldova velkostatku, kteří 
tudy vozili fůry ovoce do velké kamenné sušár-
ny, jenž stála odsud doslova co by kamenem 
dohodil. Díky tehdy nezarostenému korytu 
strže a udržovaným loukám, které bývaly často 
orány, býval mostek viditelný z velké dálky. I 
les ve stráni za ním není starého data a pole 

na jeho místě dosahovala až pod kamenitou 
cestu, pod balvan Čertovy kasy a sousedního 
Čertova sedla (pozor, nezaměňovat za místo na 
opačné straně kopce Barborky, označované na 
turistických značkách a v mapách mylně coby 
„čertovo sedlo“).

Před opravou popisovaného mostku vyhlá-
sila Lesní správa Buchlovice výběrové řízení, 
přičemž byla vybrána uherskohradišťská firma
Staveko spol. s r.o. s nejnižší nabídkovou cenou, 
stejně jako tomu bylo v případě mostu pod Dob-
řížkou. Podle dalších informací vedoucího ing. 
Zdeňka Zálešáka proběhla rekonstrukce v měsí-
cích září a říjen loňského roku a byla využita část 
stavebního materiálu ze stávající stavby, čímž se 
snížila celková cena zakázky. Tato po odpočtu 
činila 329.374 Kč (bez DPH) a hradila ji Lesní 
správa ze svých provozních nákladů.

                Text a foto: Bořek Žižlavský

Mostek u Hořínkového září novotou
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Dne 14. ledna 2007 se prostorách restaurace Záložna uskutečnilo jednání výroční valné hromady 
Sboru dobrovolných hasičů v Buchlovicích. Účastníci valné hromady, kterou poctili svou návštěvou 
starosta městysu ing. Jiří Černý, místostarosta městysu Buchlovice Bořek Žižlavský a zástupce 
Okresního sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska ing. Zdeněk Otrusina, na svém jednání zhodnotili 
činnost sboru v uplynulém jubilejním roce 2006 a vytyčili si úkoly pro letošní rok 2007.

Jaký tedy byl rok 2006, ve kterém SDH Buchlovice oslavil 130 let svého nepřetržitého trvání?

SDH BUCHLOVICE V ROCE 2006

Valná hromada se v roce 2006 uskutečnila v 
neděli 8. ledna v 15.00 hod. v restauraci Záložna.

V roce 130. výročí svého založení měl sbor 89 
členů, z toho 73 mužů a 16 žen.

Členové výjezdové jednotky zasahovali 
v průběhu roku 2006 dvanáctkrát: 16. 2. u 
požáru rodinného domu v Buchlovicích na 
Suchém řádku, 9. 4. u požáru trávy na Smra-
ďavce, 15. 4. u dopravní nehody v Buchlov-
ských horách, 18. 4. u požáru autojeřábu na 

Křížných cestách, 19. 4. u požáru lesa v Osvě-
timanech, 8. 9. u požáru kamionu u moto-
restu Samota, 15. 9. u požáru mysliveckého 
posedu nad Stupavou, 9. 10. u požáru lesa na 
Kočí hoře v Chřibech, 19. 10. u požáru trávy 
v Újezdci, 11. 12. u požáru hospodářského 
stavení v Buchlovicích, 19. 12. u požáru stro-
pu domu v Buchlovicích a 26. 12. u požáru 
autobusu v Buchlovských horách.

Dne 28. března byla jednotce vyhláše-

Valné hromady se zúčastnili (zleva): starosta SDH Buchlovice Antonín Zelinka, Jednatelka sboru 
Marie Kuncová, starosta městysu Buchlovice ing. Jiří Černý, místostarosta městysu Buchlovice 
Bořek Žižlavský a zástupce Okresního sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska ing. Zdeněk Otrusina.
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Účastníci valné hromady.

na pohotovost v souvislosti s vyhlášením  
3. povodňového stupně na řece Moravě.

Dne 5. března se členové výjezdové jednotky 
zúčastnili velitelského dne na útvaru v Uherském 
Hradišti.

Dne 26. června proběhlo v prostorách hradu 
Buchlova součinnostní cvičení za účasti dobro-
volných hasičských sborů z Buchlovic, Polešovic, 
Nedakonic a Kunovic a HZS Uh. Hradiště. Cílem 
cvičení bylo dopravit vodu pod dostatečným tla-
kem z prvního nádvoří na východní obrannou 
věž hradu, což se podařilo a prověření požárních 
nádrží na hradě.

Dne 16. září se členové zásahové jednotky 
zúčastnili výcviku na útvaru v Uh. Hradišti. 

Dne 9. listopadu proběhla kontrola akceshop-
nosti, věcných prostředků a odborné přípravy 
členů JPO s vyhlášením poplachu.

V průběhu roku se členové sboru věnova-
li pravidelnému ošetřování a údržbě techniky, 
výstroje a výzbroje.

V únoru byly vyrobeny a do parkovacích pro-
stor hasičské zbrojnice instalovány nové věšáky 
na šaty se sedačkami.

Jarní a první letní měsíce roku byly vedle běžných 
záležitostí věnovány přípravám oslav 130. výročí 
založení sboru. V hasičské zbrojnici byly opraveny 
vnitřní i vnější omítky. Průběžně zde byl prováděn 
úklid všech prostor v přízemí i v patře, zejména na 
půdě. V klubovně byl opraven záchod.

Dne 4. června sbor uspořádal na Smraďavce 
okrskovou soutěž, v níž se sbory umístily v násle-
dujícím pořadí. 1. místo - SDH Zlechov, 2. místo 
- SDH Buchlovice, 3. místo SDH Staré Hutě. 
Členové SDH ze Stupavy, jehož jednotka byla na 
soutěž rovněž pozvána, se nedostavili.

Dne 14. června byla jednotka za pomoc při 
záplavách oceněna hejtmanem Zlínského kraje 
Liborem Lukášem.

V průběhu roku byla technika dále využita 
k čištění vozovek, kropení, dopravě vody a k za-
jištění některých kulturních akcí.
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Dne 2. května byla technika předvedena 
dětem z mateřské školy v Buchlovicích, 27. 
května pak na dětském dnu ve Břestku. V 
průběhu května a června byla dále technika 
předvedena dětem škol v přírodě na Smra-
ďavce, 28. června si hasičskou zbrojnici a 
vozidlo Renault CAS 24 prohlédli žáci 4. třídy 
ZŠ Tupesy.

Dne 29. září byla v rámci školního branného 
dne  provedena ukázka techniky pro žáky vyššího 
stupně ZŠ Buchlovice.

Dne 18. května navštívili někteří členové 
sboru veletrh hasičské techniky PYROS v Brně 
na výstavišti.

   Dne 20. května se zástupci sboru zúčastni-
li slavnostního křtu nového hasičského vozidla 
v Babicích.

Dne 24. června se zástupci sboru zúčastnili 
oslav 110. výročí založení SDH v Nedakonicích, 
dne 23. července oslav 120. výročí založení SDH 
v Kněžpoli, 19. srpna oslav 115. výročí založení 
SDH na Salaši a 9. září oslav 130. výročí založení 
SDH v Uh. Brodě.

V neděli 2. července dopoledne se před budo-

vou hasičské zbrojnice uskutečnilo společné foto-
grafování sboru ve slavnostních uniformách.

Oslavy 130. výročí  založení sboru byly 
největší kulturní akcí, kterou sbor v roce 
2006 pořádal. Vlastní oslavy proběhly v 
neděli 6. srpna. Součástí programu byla 
mše svatá v kostele sv. Martina, slavnostní 
valná hromada s obědem v hotelu Buchlo-
vice, položení věnců k pomníkům padlých 
a ukázky historické i současné techniky. Po 
skončení oslav se uskuteční taneční zába-
va, na které zahrála místní dechová hudba 
Buchlovjané (více viz BZ 09/2006).

V sobotu 18. února sbor uspořádal fašaňkovou 
obchůzku po obci.

V sobotu a v neděli 11. a 12. listopadu sbor 
uspořádal ve spolupráci s městysem tradiční 
Martinské hody s právem. Staršími stárky byli 
Petr Strýček, Adriana Schusterová, mladšími pak 
Marek Schuster a Marie Procházková. Hodové 
dozvuky se uskutečnily v sobotu 18. listopadu.

 Připravili Vlastimil Kořínek,
               Antonín Zelinka

Zásah u požáru mysliveckého posedu nad Stupavou.
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Děti z buchlovické mateřské školy v hasičské zbrojnici.

Zásah u požáru automobilu v Buchlovských horách.
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Již tradičně se na začátku února uskutečnil zápis 
do první třídy pro školní rok 2007 – 2008. Paní uči-
telky z 1. stupně ZŠ se rozhodly, že letos připraví pro 
budoucí prvňáčky pohádkovou cestu za vysvoboze-
ním zakleté princezny. 

V prostorách, které pro tuto cestu řádně vyzdo-
bily a upravily, si děti nejprve od paní učitelek 
vyslechly písničku, která je zavedla do říše pohá-
dek, a seznámily se se skupinou skřítků, kteří 
je pohádkovým příběhem provázeli. Každé dítě 
pak se svou paní učitelkou prošlo pohádkovou 
cestu, na které dostávalo od skřítků různé úkoly. 
Jejich plněním prokazovaly děti svou připravenost 
a školní zralost v různých oblastech. Tak například 
děti skřítkům ukazovaly svou zručnost ve vystřiho-
vání královské koruny, tu potom vyzdobily draho-
kamy - geometrickými tvary - , které uměly rozlišit 
podle tvarů i barev. Další úkol spočíval v tom, že 
musely porazit zlého černokněžníka, který nemá 
rád pohádky ani básničky a písničky, a povyprávět 
nějakou pohádku nebo zazpívat písničku. Na dal-
ším stanovišti děti pojmenovávaly a třídily obráz-
ky do různých skupin, potom pomáhaly skřítkovi 
spočítat královský poklad, kreslily, jak si zakletou 
princeznu přestavují. Nakonec musely prokázat 

odvahu a projít hradním sklepením a překonat 
řadu překážek, aby se dostaly k hradní věži. Za 
každý splněný úkol získaly děti klíč k zámku, za 
kterým je čekala „zakletá princezna“.

Princezny pro všechny budoucí školáčky vyrobily 
děti ze školní družiny. Kromě papírové princezny 
si každé dítě odneslo diplom za odvahu při zápisu. 
A doufáme také, že i dobrý pocit z toho, že všech-
ny zadávané úkoly dobře zvládlo. Zápisu do první 
třídy se letos zúčastnilo 29 dětí, rozhodnutí o přijetí 
do 1. třídy zatím obdrželo 22 budoucích prvňáčků. 
Fotodokumentaci ze zápisu do 1. třídy najdete na 
internetových stránkách naší školy (http://www.
zsbuchlovice.uhedu.cz/)

Děkuji všem dětem - skřítkům - žáčkům 4.A, 
kteří se na zápisu podíleli a dobrovolně mu oběto-
vali svůj volný den pololetních prázdnin. Na vlastní 
kůži si vyzkoušely nelehký úkol provést zápisem 
tak početnou skupinu dětí. Věřím, že i oni si domů 
odnášeli pocit z dobře vykonané práce. Neopomenu 
poděkovat také všem paním učitelkám z 1. stupně 
i vychovatelkám ŠD, které celou akci připravily a 
zasloužily se o její pěkný průběh.

 Mgr. Alena Mikulíková

Pohádkový zápis do první třídy
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únor 2007  
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Začátkem února se sešla základní sestava Spol-
ku podporovatelů historie Buchlovic na své zimní 
schůzce a naplánovala tradiční zimní (letos spíše 
jarní) výšlap za poznáním. Ten se uskutečnil hned 
první sobotu poté, a to na Osvětimansko.

Cesta slunečným dopolednem vedla přes 
Smraďavku kolem hospůdky U křížku a Kamen-
ného kříže, bezprostředně ohroženého součas-
nou velkou těžbou stromů ve svazích Hříšťku. 
Pokračovala údolím Dlouhé řeky na Pilu a dále 
do kopce po červené značce, za neustálých zvuků 
motorových pil, doléhajících sem ze širokého 
okolí, které pomalu ustávaly až za závorou lesů 
Lesního družstva Osvětimany. 

U obrázku Panny Marie Sněžné pod Hroby 
jsme odbočili konečně klidnou lesní krajinou 
s výhledem k odvrácené straně Lipové a pozne-
náhlu stoupali k Osvětimanským skalám, jež 
nás přivítaly osvíceny poledním sluncem. Tato 
členitá pískovcová skupinka, nazývaná někdy 
Čertovkami, bývá častým cílem hlavně osvěti-

manských výletníků. K blízkým menším roztrou-
šeným skalám Trpasličího města je to odtud už 
jenom několik minut pěší chůze. Jeden z jeho 
posledních útvarů jsme s před časem s kamarády 
pojmenovali Mičulkovy schody, podle bzenecké-
ho badatele a chřibského pábitele Karla Mičulky. 
Skalka nese viditelné stopy odtěžení místními 
kameníky, kteří zde lámali kámen před mnoha 
desítkami let v celém okolí.

Úvozovou lesní cestou jsme sestoupali na 
malou stinnou lučinu, v jejímž dolním konci stojí 
lesácká chatka Stúpalka, nesoucí pojmenová-
ní podle někdejšího kapelníka místní muziky. 
V jedné z osvětimanských restaurací jsme potom 
poseděli a rozebrali poznatky z dnešní cesty a 
pokračovali autobusem na první boršickou 
zastávku. Odtud to byla pěšky domů už jenom 
slabá třičtvrtěhodinka. 

 Text: Bořek Žižlavský
 Foto: Vlastimil Kořínek

SPHB opět za poznáním

Osvětimanské skály - celkový pohled.
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Partie Osvětimanských skal.

Expedice u lovecké chaty Stúpalky.
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Dětský karneval 18. února 2007
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foto: Vlastimil Kořínek
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Fašanková obchůzka objektivem 
Pavla Prince a Vlastimila Kořínka



25

Moc ráda se vracím do školy. Nejen vzpomínkami, ale i fyzicky. Když má některá z paní učitelek na 
1. stupni „paragraf“, jede na školení nebo onemocní, obrací se na nás „kantorky ve výslužbě“ ředitel-
ství školy se žádostí o výpomoc při suplování.

Tak se stalo, že koncem ledna roku 2007 jsem se nečekaně i já ocitla ve škole. Suplování ve školní družině 
(ŠD) jsem přijala s radostí, vždyť jsem se vrátila mezi žáčky téměř po roce.

Shodou okolností, v den pololetních prázdnin (v pátek 2. 2. 2007) byl připraven zápis dětí do první 
třídy. Při něm bylo mou milou povinností věnovat se rodičům a jejich ratolestem v „čekací třídě“, 
povídat si s nimi i nabízet malé občerstvení. To víte, že se mně hned vybavily vzpomínky na to, jak 
zápis prvňáčků probíhal dříve.

V 70. letech minulého století přiváděly své děti k zápisu z velké většiny a téměř výhradně jen mamin-
ky. Zápis do 1. třídy se konal na „národní škole“ na Lhotce. Tam už ve třídě čekaly paní učitelky, které 
se za přítomnosti maminek každého dítěte zeptaly, jak se jmenuje, kde bydlí… Děti nám řekly i jména 
rodičů, sourozenců a navíc jako přídavek básničku nebo písničku. Mnohdy se všichni přítomní neoče-
kávaně dozvěděli i úsměvné a milé příhody ze života rodin, což často zpestřilo průběh zápisu. Na závěr 
dítě nakreslilo nějaký obrázek. Jako dokument ze zápisu zůstala dětem černobílá fotografie.

Podotýkám ještě, že při všech zápisech jsme si bedlivě všímali, jak dítě drží tužku (pravou či levou rukou) 
a zda ji drží správně! Také jsme při rozhovoru s  budoucím prváčkem sledovali jeho výslovnost a v případně 
vadné výslovnosti doporučili dítě k logopedickému vyšetření.

V začátcích 80. let se zápis dětí do 1. třídy, kromě výše uvedeného, obohatil o další úkoly: nastávající 
školáček měl vyprávět podle nástěnných obrázků kousek známé pohádky. Dále jsme my, kantorky, 
„zkoušely“ děti z poznávání číslic, geometrických tvarů, poznávání barev a zjišťovaly jsme, zda dítě 
zná některá tiskací písmena. Dokumentace: barevné fotografie.

Koncem 80. a v průběhu 90. let 20. století se už u zápisu objevovali i tatínkové jako doprovod. To jsme 
už pro budoucí školáčky připravily „testy“, které děti musely samy, bez přítomnosti dospělých, doplnit 
a zvládnout. Už to, že jsme si dítě odvedly od rodičů pryč do jiné třídy, znamenalo pro něho kus odvahy, 
samostatnosti a taktéž zkoušku jeho psychiky. Stávalo se, že některé dítě bez maminky nechtělo odejít, 
tak jsme jednoduše „přibraly“ i jeho mamku. A bylo po slzičkách. Šťastnější dítě jsme neviděly…

Kromě testů, které děti plnily, jsme my, učitelky, zjišťovaly, jak má dítě zvládnutou pravo-levou orien-
taci. Při hře s plastovou stavebnicí mělo za úkol položit figurku na vymezené ploše, např. vlevo nahoru, 
doprostřed, dole, vpravo dole… Toto je velmi důležitá znalost pro rychlou orientaci dítěte v pracovním 
sešitě ať matematiky nebo Živé abecedy. Mezi rodiči se začaly objevovat první kamery, takže dokumenta-
ce ze zápisu byla nejen barevná fotografie, ale i videozáznam. Při této příležitosti bych chtěla dodatečně 
poděkovat vychovatelkám ŠD, které s dětmi „družináři“ vyráběly malé dárky nastávajícím školáčkům.

Přibližně v těch 80. a 90. letech jsme zaznamenaly i případy, kdy dítě přišlo k zápisu a slabikovaně četlo. 
Naučilo se totiž v předškolním věku samo číst. V novém tisíciletí přibývá takových dětí rok od roku více, které 
na rozdíl od dřívějška mnozí už plynule čtou!

Už z tohoto výčtu střípků vzpomínek na dřívější zápisy dětí do 1. třídy si můžete vytvořit sami 
úsudek o stále stoupající náročnosti požadavků na děti. Vývoj jde dopředu. Současné děti, obklopené 
velkým množstvím různých encyklopedií, ale i nejmodernější technikou (počítači, internetem) jsou 
schopny pojmout kvantum informací. O to těžší a náročnější to mají dnešní učitelé, kteří musí žáky 
při vyučování „zaujmout“ pro výuku učiva. Ale o tom až příště.

 Jitka Bartošková
 bývalá učitelka 1. stupně ZŠ Buchlovice

Střípky vzpomínek ze zápisů do 1. třídy 
v ZŠ Buchlovice
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Rok 1892
   Vedle zápisu z valné hromady se z roku 1892 

dochoval pouze jeden účet a dva poštovní poda-
cí lístky, z nichž je možno rekonstruovat činnost 
buchlovického hasičského sboru velmi útržkovitě.

   Stejně jako z předcházejících let ani z roku 
1892 se nezachoval žádný záznam o počtu zása-
hů sboru u požárů ani o konaných cvičeních. 

   Výše jmenovaný účet ze dne 24. července 
1892 byl vystaven na částku 2 zl. 30 kr. a to za 
ušití jedněch nových pracovních kalhot a opravu 
trojích kalhot a blůzy. Jméno účtujícího krejčího 
není známo, neboť účet není podepsán.

   Podací lístky dokazují odeslání dvou finanč-
ních hotovostí. Konkrétně 10. září 1892 sbor ode-
slal 1 zl. 15 kr. všeobecné podporovací pokladně, 
18. září 1892 pak částku 2 zl. 80 kr redakci 
Ochrana hasičské do Valašského Meziříčí. V pří-
padě podporovací pokladny se zřejmě jednalo o 
pravidelný příspěvek, proč ale sbor posílal peníze 
redakci novin, známo není. 

   Valná hromada se v roce 1892 uskutečnila 
31. prosince. Po té, co se sešel dostatečný počet 
členů, zahájil schůzi velitel Bedřich Böhm, který 

nejprve uvítal přítomného zástupce představen-
stva obce Antonína Maděru a následně i všech-
ny přítomné členy. Ve svém dalším vystoupení 
poděkoval členům sboru za vytrvalost a vybídl je 
k opětné činnosti. Po vystoupení velitele byly pře-
čteny a odevzdány ke kontrole účty za rok 1892. 
Následovala volba revizorů účtů, kterými se stali 
pánové František Kučík a Vincenc Švanyga.

   Stejně jako v roce 1891 se přítomní jednohlasně 
usnesli, že starý výbor zůstane i nadále. Došlo pouze 
k jedné změně. Za Karla Zelinku, který ze sboru 
vystoupil, byl do výboru zvolen František Kučík.

   Posledním bodem programu byly volné 
návrhy. V této části schůze vystoupil František 
Rosenberg, který vybídl přítomné činné členy, 
aby se naučili signály.

Rok 1893
   Z roku 1893 se nezachoval žádný záznam o 

účasti sboru při požárech ani o uskutečněných 
cvičeních. Nic konkrétního rovněž není známo o 
pořádání jakéhokoliv kulturního podniku.

   Na počátku roku sbor nechal opravit a zhotovit 
několik technických doplňků u místního klempíře O. 

Kronika buchlovického hasičského sboru

Účet z roku 1893 vystavený krejčím Vincencem Zámečníkem.
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Účet z roku 1893 za tisk pozvánek.

Gottvalda. Jednalo o opravu 2 „laterní“, zhotovení 
nových dvířek a o rovnání hřebenů. Za tuto práci si 
pan Gottvald 15. ledna vyúčtoval 1 zl. 40 kr.

   V únoru sbor objednal v knihtiskárně Karla Han-
dla v Uh. Hradišti 150 pozvánek, za které zaplatil 
2 zl. 70 kr. K jaké příležitosti byly pozvánky tisknu-
ty, není známo. Snad k taneční zábavě. V minulosti 
sbor v únoru čas od času taneční podniky pořádal.

   Dne 7. března 1893 byl odeslán „Slavné-
mu pokladničnímu výboru v Líšni“ doporučený 
dopis neznámého obsahu. Na začátku srpna pak 
byl do Líšně odeslán obnos 1 zl. 25 kr. určený 
podporovací pokladně.

   V roce 1893 sbor dále rozšiřoval a opravoval 
svůj šatník. Dokládá to účet na 2 zl. 55 kr. od krej-
čího Vincence Zámečníka, který 30. srpna sboru 
vyúčtoval ušití trojích kalhot a opravu jedněch 
kalhot pana Františka Lukeštíka, dále opravu 
jedněch kalhot a blůzy pana Černíka a za opravu 
blůzy pana Novotného.

   Z roku 1893 se dochoval ještě jeden účet, ten-
tokrát vystavený panem Karlem Löwem. Z účtu, 
který byl vystaven dne 14. srpna za „odebrané 
zboží“ v celkem, na tehdejší dobu vysoké, hod-
notě 13 zl. 86 kr., není zřejmé, co vlastně buchlo-
vičtí hasiči u pana Löwa kupovali.

   Dne 27. srpna 1893 se ve Starém Městě konala 
schůze delegátu župy, na kterou byli přednostou 
župy pozváni také zástupci buchlovického sboru. 
Na výborové schůzi konané 24. srpna se rozhodo-
valo, kdo bude sbor na schůzi zastupovat. Velitel 

Bedřich Böhm navrhl, aby byli na tuto schůzi 
vysláni pánové Arnošt Gerža, Ludvík Dorazil a 
Jan Strýček. Těmto třem delegátům bylo určeno 
ze spolkové pokladny cestovné v hodnotě 1 zl. 50 
kr. na osobu. Dále výbor rozhodl, že pokud se jme-
nované schůze zúčastní i jiní členové sboru, obdrží 
z pokladny cestovné v hodnotě pouze 60 kr.

   Valná hromada se v roce 1893 uskutečnila 31. 
prosince. Poté, co se sešel dostatečný počet členů, 
schůzi tradičně zahájil velitel Bedřich Böhm, 
který nejprve přítomné členy uvítal, pak přednesl 
proslov. Po veliteli vystoupil se zprávou pokladní 
František Strýček, který přednesl i zprávu účetní. 
Následovala volba revizorů účtů, kterými se stali 
pánové František Rosenberg a František Straka.

   Dalším bodem programu byla volba sedmi 
členů výboru. Volba byla provedena lístky. Členy 
výboru byli zvoleni Bedřich Böhm 17 hlasy, Fran-
tišek Strýček a Jan Strýček 16 hlasy, Arnošt Gerža, 
Jan Hrabal a Ludvík Dorazil 15 hlasy a František 
Straka 10 hlasy. Z těchto členů byli dále zvoleni 
funkcionáři sboru. Bedřich Böhm byl zvolen veli-
telem, Arnošt Gerža náměstkem velitele, Franti-
šek Strýček jednatelem a pokladníkem a Ludvík 
Dorazil hasmistrem a zbrojmistrem.

      Posledním bodem programu byly volné 
návrhy. V této části schůze vystoupil František 
Rosenberg, který navrhl, aby byla podána žádost 
„Slavnému obecnímu výboru“ o trvalou podporu 
ve výši 50 zl. Návrh pana Rosenberga byl přítom-
nými členy přijat.
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V ulici K Buchlovu stával starý hliněný dům, kterému se obecně říkalo, podle přezdívky jeho majite-
lů, „tutlovo“. Do dneška z něj zůstal jen kamenný sklep, který je součástí sousední zahrady. Starou 
fotografii z roku 1970 pořídil František Tomešek, současnou Martin Žižlavský.
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I únorové schůzky družiny Racků v roce 1970 
se odehrávaly víceméně v klubovně při hrách a 
četbě Foglarovy Záhady hlavolamu na pokračo-
vání. Nechyběly ale i nevelké vycházky, napří-
klad na Smraďavku. Do jedné ze schůzek přinesl 
Hynek Kamrla „stopu loveckého psa odlitou na 
sněhu. Stopa je velmi zdařilá. Bude jí použito 
jako pomůcky i jako výzdoby klubovny“. Samot-
nému odlévání podobných stop ve sněhu a ledu 
byly věnovány i některé z dalších schůzek, s pěší-
mi výlety za městečko.

Téměř na každou schůzku připravil vedoucí 
bratr Nevřiva nové a nové hry. Posuďte sami jen 
podle názvů: Pevná vůle, Přesedaná, Pohyblivý 
chodník, Chyť se koštěte, Jízda s míčkem, Závod 
plachetnic, Hra s abecedou, Procházka v ZOO, 
Zhasínání svíček... V té době ještě aktuální při-
stání americké posádky kosmonautů Apolla 11 
na Měsíci inspirovalo ke hrám nejenom děti 
obecně, ale i naše skauty. Hra se skládala z více 
fází, z nichž například odpálení rakety symbo-
lizovalo držení zavařeninové sklenice hrdlem 
dolů, uvnitř s pingpongovým míčkem, s níž skaut 

točil v ruce tak, aby míček nevypadl. Jiná fáze, 
s šátkem přes oči, napodobovala Armstrongovo 
první sestoupení na povrch Měsíce, a další třeba 
odebrání vzorků měsíční horniny. „Nesnadná 
operace trvající 5 minut. Na podlaze je rozházen 
pro družstvo hrách. Členové si předávají vidlič-
ku, kterou musí hrách na podlaze sesbírat do 
skleničky od marmelády. Vítězí družstvo, které 
má v limitu ve sklenici nejvíce hrachu. Další 
fáze hry napodobovaly rozhovor kosmonautů 
s prezidentem, chůzi po Měsíci či vztyčení vlajky. 
Dětem z obou družstev se zavážou oči šátky, 
kromě vůdců na obou stranách. Vůdcové na 
každé straně vyvolávají jednotlivá čísla ze svého 
družstva a tito soutěžící se snaží zvednout ze 
země kuželku, umístěnou mezi oběma družstvy. 
Vůdcové však nesmějí opustit svá stanoviště a 
mohou pouze své členy družstva instruovat pove-
ly – vpravo, vlevo, dopředu, dozadu.“ 

Poslední fází hry byl návrat posádky zemskou 
atmosférou. Ten se symbolicky prováděl v úzké 
chodbě, přičemž soutěžící „ve dvou družstvech 
čelem proti sobě, s rukama vzájemně sepnutýma, 

Ze skautských zápisků II

Junáci na Trnávkách.
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vytvořila oblouk. Každá dvojice byla očíslována. 
Jakmile se její číslo vyvolalo, všichni ostatní pro-
šli obloukem jejich sepnutých rukou. Procházejí-
cí se však nesměli pustit. První družstvo, které se 
znovu přemístilo do řady, zvítězilo“.

Program schůzek družiny Racků vyplňovaly 
nejenom hry, zpěv skautských, zálesáckých a 
tábornických písní, ale i praktické informace 
a ukázky potřebné při táboření, pobytu v pří-
rodě, i v běžném životě (Morseova abeceda, 
uzlování, dřeviny, byliny, zdravověda, ošetření 
úrazů, tábořiště...). 21. března 1970 se družina 

vydala na společnou vycházku s družinou Jele-
nů. Vedoucí br. Nevřiva vzal družinovou vlajku, 
s níž se všichni několikrát vyfotografovali. Ze 
zápisu se dále dočítáme, že „nejhorší kázeň 
měla vlčata Hanáček a Vávra z družiny Jelenů. 
Byli několikrát napomínáni, poněvadž vylezli 
na bránu pionýrského tábora za Smraďavkou 
a volal na ně i pan František Zelinka z Trnávek, 
který tam hlídá. Následovala nezvyklá debata o 
junácích, coby ochráncích přírody, v souvislosti 
s tím, že si hoši z družiny Racků nesli naláma-
né kočičky. Jaroslav Přecechtěl machroval, ale 
bratr vedoucí jej usadil...“

Zajímavý zápis z výpravy na dříví (31. ledna 
1970) se zachoval na samostatné stránce i s ilu-
strací. Junáci z oddílu se vydali ke Kamenné 
budce za Holý kopec. „Vzali sebou dva pytle sena 
pro zvěř, která obzvláště teď v zimě velmi strádá. 
Pan hajný, který je potkal, naše chlapce pochvá-

lil, že jsou hodní, že myslí na zvěř v zimě. Když 
dorazili ke Kamenné budce, chtěli si uvařit čaj, 
ale nepodařilo se jim rozdělat rychle oheň, což 
je pro skauty velmi špatné, protože ten by měl 
rozdělat oheň za každých podmínek. S dřevem 
se pak velmi nadělali, protože je to daleko. Pro 
deseti až dvanáctileté kluky jsou pořádně nalože-
né sáně přece jen těžkou prací. – Vrátili se až ve 
dvě hodiny odpoledne, řádně unaveni a utrmáce-
ni. Maminky měly určitě velkou radost, protože 
každý ten svůj talíř důkladně vyjedl. Ty nejsilnější 
kusy dříví nechali u bratra vedoucího Létala, 
který je pak pořezal. Výpravy se zúčastnili Toník 
Čechů, František Trefilík, Václav Mikulík, Pavel
Dvořan a další. Pořezané dříví uklízeli bratři a 
sestra Šárka Nevřivová, Jiří Létal, Milan Nevřiva, 
Cyril Lukeštík a Milan Večeřa.“

Tento zápis končí dovětkem, který dokreslu-
je už popisované nesnadné rozdělávání ohně u 
Kamenné budky: „Hrome, Trefilíku, copak je
s tím čajem. Já mám na něj takovou chuť, že bych 
vypil žízní moře. – Nejde to, dřevo je moc mokré! 
– To junáka ale nikdy neomlouvá. S vás by jistě 
bratři Elstner ani Foglar neměli radost.“

Další skautskou činnost Buchlovjanů vypl-
ňovala práce při budování chatek u lesa pod 
Konečným v Pastvisku, hry a další. S neblahými 
politickými událostmi se začala stahovat mrač-
na i nad organizací Junáka. Potvrdilo to i dopo-
ručení přihlášky do formující se opět jen jediné 
„jednotné organizace dětí“, v polovině června 
1970. Jednalo se jak o pionýry, tak i o skauty, 
přičemž přihlášku musely odeslat i ty oddíly, 
které se nepřihlásily (de facto ke své dobrovolné 
likvidaci). Vedoucí br. Nevřiva si k tiskopisu 
učinil tehdy poznámku: „...co jsme jen udělali, 
že nás chcete rozpustit.“

Brzký násilný zánik skautské organizace bylo 
cítit i ze zápisu z rozšířeného pléna Okresní rady 
Junáka, z 13. června 1970. Jeden z bodů pro-
gramu nesl jednoznačný text: „Zásady dalšího 
postupu při budování jednotné dětské pionýrské 
organizace, programové a organizační zásady 
PO..., informační zpráva o postupu při sjednoco-
vání dětského hnutí a vytváření jednotné pionýr-
ské organizace ČSSR.“ (pokračování)

 Bořek Žižlavský
 Foto: archiv Milana Nevřivy

Cestou k Pile.
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Na konci loňského července jsem se po dlouhé 
době dostala na Pilu, do krásného koutku lesní buch-
lovské přírody. Bylo to v době velikého parna, ale 
tam bylo chladněji a příjemně, v údolí ohraničeném 
listnatými lesy. Stojí tam stále dvě budovy jako dříve. 
Bývalá hájovna (teď soukromé stavení) je nyní v dost 
špatném stavu a kousek od ní vidíme pěkně zrekon-
struovaný objekt „lesáků“. Obešli jsme rybníček a u 
jeho výpustě jsem viděla pěkné velké kapry. Podívali 
jsme se také do původního sklepa.

Teď ale nahlédněme tak trochu do „pilařské“ 
historie. Nějaké budovy tam stávaly asi už ode-
dávna. Říkalo se, že tam původně v první polo-
vině 19. století, v době rozvoje chovu čistokrev-
ných koní, měla hrabata Berchtoldové odchovnu 
hříbat. Tato prý byla v druhé polovině téhož sto-
letí zrušena a přeměněna na pilu, podle níž se 
údolí nazývá dodnes.

Pila tam zřejmě dlouho nevydržela a byla změ-
něna na hájovnu. Prvním hajným na Pile měl být 
jistý pan Veselý (kolem roku 1880), jehož syn byl 
v době druhé světové války v Buchlovicích starostou. 
Po Veselém nastoupil někdy kolem roku 1895 pan 

Tomešek, první z dynastie hajných Tomešků. Byl 
tam jen krátce a místo hajného přenechal svému 
synovi Karlovi, který tam bydlel až do roku 1936. 
Jeho syn, také Karel, byl opět hajný, ale po čase 
na Pile nebydlel. Nejdříve byl na Stupavě a potom 
v Buchlovicích. Žil v Podvinohradí a zemřel v roce 
1989. Po dynastii Tomešků sem přišel hajný Kerebe-
lec a posledním pak (někdy do poloviny 70. let) byl 
hajný Mívald. V dalších letech hájovna sloužila jako 
lovecká chata a po roce 1990 byla prodána a chátrá.

První historka se udála někdy v časech první svě-
tové války, kdy byl na Pile hajný Tomešek (v pořadí 
druhý). Někdy kolem zimy se tehdy blízko kácel les. 
Hajný dohlížel na nově vznikající pasece na dělníky. 
Ještě než se začalo šeřit, odešli dřevaři domů a hajný 
si sedl na pařez, vytáhl tužku a notýsek a dával si 
dohromady těžbu toho dne. Nějak mu to nesedělo, 
a tak chvíli trvalo než dal vše do pořádku. Měl sebou 
psa a okovanou hůl – čagan, jak tenkrát hajní nosili. 
Když už to měl v pořádku, ještě si zápisky pročítal 
a přitom okovaným bodcem hole ryl v zemi okolo 
pařezu. Najednou kování o něco zazvonilo a nara-

Historky z Pily - I

Chátrající bývalá hájovna na Pile.
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zilo na kov. Podařilo se mu trochu z toho kování 
odstranit zmrzlou zem a objevila se část nějakého 
předmětu se zlatavou barvou. Snažil se ho vydolo-
vat celý, ale nešlo to, země byla jako kámen.

Šel tedy domů, neměl to daleko, vzal rýč, krum-
páč a synka a vrátili se na novou paseku. Zlatavý 
předmět vykopali a byl jím dost veliký svícen. Tušili, 
že je asi hodně starý a napřed si mysleli, že je ze 
zlata. Nevěděli, co s ním mají dělat. Protože byl 
hajný moc poctivý člověk, usoudil, že se svícen 
našel v lese, který patří hraběti Berchtoldovi a tudíž 
vše, co se nachází na jeho pozemcích, patří jemu. 
Na druhý den šel do buchlovského zámku a sví-
cen odevzdal. Co se s ním stalo dál, ze které doby 
pocházel a zda byl zlatý, se už nikdy nedozvěděl, 
ačkoliv ho to zajímalo. Tuto historku jsem se dozvě-
děla od paní Krystýnkové, rozené Veselé, dcery 
pana Veselého, prvního hajného na Pile. Zeptala 
jsem se i svého času hajného Tomeška (III.), od 
něhož jsem se dozvěděla, že jeho starší bratr s ot-
cem svícen vyryli a odnesli na zámek, ale tím se nad 
ním „zavřela voda“. Potvrdili také domněnku, že 
byl buď bronzový (tím i velmi starý), nebo mosaz-
ný, což je ale pravděpodobnější. (pokračování)

 Zdenka Maršálková
  Foto: Bořek Žižlavský a František Horenský Louka před hájovnou.

Stádo krav na smraďavských loukách (1908).
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Mnichovo Hradiště a okolí
Město Mnichovo Hradiště vzniklo, podle arche-

ologických nálezů, ve 13. století, snad po roce 
1250. Jeho zakladatelem má být cisterciácký opat 
Modlík. Písemné prameny o městu prvně hovoří 
v roce 1279. V Hradišti patrně od samotného jeho 
vzniku stála budova tvrze neznámé podoby. V roce 
1557 je tato tvrz popsána jako věžovitý palác. Tato, 
snad pozdně gotická stavba, byla roku 1606 Václa-
vem Budovcem z Budova změněna na renesanční 
zámek, jehož zdi jsou obsaženy v dnešní stavbě 
barokní. Po Bílé hoře bylo panství zkonfiskováno
a novým majitelem se stal Maxmilián z Valdštejna. 
Jeho potomek Arnošt Josef z Valdštejna si nechal 
své sídlo na konci 17. století přestavět od dvorní-
ho valdštejnského architekta Marcantonia Cane-
valleho. Do nového projektu zahrnul renesanční 
budovu, zvýšil ji o patro a utvořil z ní severní kří-
dlo novostavby. Celková podoba obytné zámecké 
budovy nese tvar písmene „U“. Centrální část 
středního křídla tvoří čtyřpatrová věž s hodinami. 
Další dvě menší třípatrové věže stojí v rozích mezi 
středními a bočními křídly. K areálu zámku patří 

samozřejmě i různé hospodářské budovy a také 
casino (objekt se salou terrenou a přilehlými malý-
mi odpočinkovými salóny). Poblíž zámeckého are-
álu stojí klášterní kaple, v jejíž hrobce je pohřben 
Albrecht z Valdštejna.

Od kaple se vydáme po zelené turistické 
značce po silnici, stíněné řadami stromů, do 
polí. V dálce dvou kilometrů se přímo před 
námi tyčí kopec Káčov s dominantním rozhla-
sovým vysílačem. S počátkem lesa opouštíme 
rovinu a stoupáme do kopce. Projdeme kolem 
vysílače, od něhož je pěkný výhled směrem po 
toku Jizery a na Mimoňsko s Ralskem a dvojvr-
ším Bezdězů. Hned pod vrcholem Káčova stojí 
na hraně prudkého srázu nad Jizerou vesnice 
Sychrov, na jejímž okraji, ve skrytu stromů a 
za posledních 15 let i houštin vyrůstají zdi zří-
ceniny zámku (hradu) Zásadky. Původní stav-
ba vznikla v polovině 14. století. Roku 1404 
měl o hrad zájem Matěj Pomázka ze Zlivě, 
který jej chtěl koupit. V roce 1452 hrad získal 
král Jiří z Poděbrad. Během první poloviny 16. 
věku však hrad zpustl a za Zikmunda Vančury 

Putování Českým rájem XI

Zámek Mnichovo Hradiště.
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z Řehnic a na Valečově (1560) byla zříceni-
na přestavěna na skvostný renesanční zámek. 
V roce 1695, za Valdštejnů, byl opět upraven a 
používán až do začátku 19. století, kdy vyhořel 
a již nebyl opraven.

Z původního středověkého hradu se dochova-
ly prostory sklepení hradního paláce a část obvo-
dových zdí. K těmto pozůstatkům lze připočítat i 
patrný náznak hranolové věže. Hrad byl z jižní, 
snadno přístupné strany, opevněn příkopem. 
Renesanční palác tvaru písmene L stál svou delší 
stranou na hraně srázu. Zřícenina nebyla dopo-
sud archeologicky podrobněji zkoumána, a tak 
v jejích sutinách čeká jistě mnohé překvapení k 
objasnění dnes nejistých stavebních situací.

Od Zásadky sejdeme prudkým turistickým chod-
níkem k řece Jizeře a ocitneme se na jejím soutoku 
s říčkou Mohelkou. Přejdeme most a na pokraji vsi 
Mohelnice nad Jizerou nás vítá originální, typický 
románský kostelík, ohraničený hřbitovní zdí. Pochá-
zí z konce 12. století a opravován byl v roce 1876.

V příštím putování navštívíme zbývající 
památky Českého ráje - jeden zámek a dvě zříce-
niny hradů u Mladé Boleslavi. 

 Text a foto: Martin Žižlavský

Románský kostelík v Mohelnici nad Jizerou.

Zřícenina zámku Zásadka.
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Oba se narodili v Buchlovicích. Josef Pro-
cházka (1887) a Vincenc Raštica (1894). Oba 
se vyučili klempířskému řemeslu a oba sloužili 
na počátku I. světové války na ruské frontě. 
Tak začíná jejich příběh.

Vedeta je předsunutá hlídka na frontě, prak-
ticky před linií fronty, tj. v „zemi nikoho“, 
která má za úkol uvést vlastní frontovou linii 
do pohotovosti, prakticky raketami, kdyby 
začal útok. Nebyl to příjemný úkol, spíše 
nebezpečný, a tak když byl Josef Procházka 
určen, Vincenc Raštica se dobrovolně přihlásil 
s ním, z kamarádství. Tak se stalo, že tu noc, 
při předsunuté hlídce – vedetě – narazili na 
stejnou hlídku ruskou. Slovanský jazyk jim 
umožnil vzájemnou konverzaci a nakonec jich 
Rusové pozvali do jejich zemljanky a skončilo 
to hraním karet až do svítání. Tak se domlu-
vili, že se příští noc sejdou znovu. Oba naši 
rakousko-uherští vojáci Josef a Vincenc se tedy 

přihlásili na další noc znovu a byli dáváni za 
vzor statečnosti. Stihla je však velká pohro-
ma. Rakousko-uherská strana podnikla té noci 
průzkum bojem a své milé dva příslušníky 
zajala v ruské zemljance. 

Výsledek byl jasný – byli odsouzeni k trestu 
smrti. Měli ale štěstí. Vojenský prokurátor byl 
totiž Čech, tak jim rozsudek změnil na „trestní 
rotu“, což bylo prakticky obdobné. Při útoku 
v čelní řadě (kanon futr) museli vyhledávat a 
zneškodňovat miny, dělat průchody minovými 
poli. A aby byla znemožněna jakákoliv slovan-
ská domluva, jeden byl poslán na francouz-
skou frontu a druhý na italskou. Měli štěstí. 
Oba přežili bez úhony. Dočkali se konce války 
a utvrdili své přátelství, že Vincenc si vzal 
Josefovu sestru za manželku. Vyměnili tedy 
přátelský svazek za rodinný.

                Miroslav Raštica
        Foto: archiv

Buchlovjáci byli vždycky „ščuřoni“
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Již od pradávna bývalo zvykem, že u domku bývala zahrádka. Někdy větší, ale někdy jen docela 
malá, ale i přesto dovedla zkrášlit svoje okolí.

Hned brzy z jara zde rozkvetl červený petrklíč a své okolí zdravily narcisky. Pak již se na svém keříč-
ku houpala srdéčka. Kolem Svatodušních svátků vykvetly pivoně, krásné tmavě červené, ty starodáv-
né. Někde u plotu voněl jasmín a jeho něžné květy se nedaly přehlédnout.

A to již byl čas, kdy začaly rozkvétat růže. Ne tolik šlechtěné jako dnes, obyčejné a nějaká ta růžička 
stolistá, ale krásně voňavá. Pod nimi zvonečky orlíčků bílé, růžové, fialové, no, prostě stále ti něco
kvetlo. Pak lilie, zase ty obyčejné bílé, ale tak krásné a ta vůně až omamná a to již vystrkoval své hla-
vičky hřebíček – ten hřebíček zahradnický, jak se o něm zpívá. Také zde přes léto býval rozmarýn, aby 
měl pak pěkné silné výhony a byl vždy po ruce. Zahrádka bývala pýchou hospodyňky a i když prací 
unavená, přicházívala si sem odpočinout a kolemjdoucí se často zastavovali na kousek řeči. Někdy 
zde bývala i nějaká ta bylinka, šalvěj, máta, dobromysl, aby posloužily, když bylo třeba. A ty fialy, ani
nevím proč se jim tak říká, vždyť mají několik odstínů žluté až dohněda, ale ta vůně, obzvláště navečer, 
když začíná padat rosa. To se tak nese po celém okolí a vůbec, vůně všech těch  kytiček ze zahrádek, 
jen se zastavit a nadechnout.

Dnes je již mnoho krásných nově vyšlechtěných květin, ale ty naše starodávné ještě dokázaly někte-
ré přežít a dokáží nás vrátit do našich vzpomínek. 

 Helena Staufčíková

Zahrádko, ty starodávná

Poslední vzpomínky na letošní zimu - nezimu.  (foto: bž)
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Česnek je jednou z potravin, které jsou 
účinnou zbraní proti chřipce.

Jak se bránit proti nachlazení a chřipce? 
Mýt si ruce a brát vitamín C by měl i ten, 
kdo je očkovaný. Pomáhá i echinacea čili třa-
patka nachová v kapkách. A odolat nákaze 
mohou pomoci i některé potraviny. Doktorka 
Lynn Griegerová doporučuje proti chřipce a 
nachlazení konzumovat pravidelně zejména 
následující sedmero. 

1. Slepičí polévka 
Na tento přírodní penicilin věřily už naše 

prababičky. Léčivé vlastnosti slepičí polévky 
nejsou ale jen pověrou. Pomůže odblokovat 
zacpaný nos a krk, je mírná na žaludek, 
ale přesto dodá spoustu energie. Její léčivé 
vlastnosti jen zesílí přidáním zeleniny, a to 
včetně cibule a česneku. 

2. Ostrá kořeněná jídla 
Na ucpaný nos a bolavé dutiny pomáhá 

česnek, křen, chilli papričky a ostré omáčky. 
Stačí je přidávat do jídla bohatěji než obvyk-
le a výsledek se brzy ukáže. Jen je nutné 
dodat, že pokud už chřipku máte a bolí vás 
žaludek, měli byste si naopak na pikantní 
jídla dát spíš pozor. 

3. Česnek 
Za typickou chuť česneku může látka 

allin, která prokazatelně uvolňuje zahlenění 
krku. A česnečku či toast s česnekem zvlád-
ne připravit opravdu každý. 

4. Čaj 
Je třeba mít pořád dostatečný přísun 

tekutin. Místo kávy nebo slazených nápojů 
s bublinkami je lepší pít vodu nebo nepři-
slazované ovocné džusy. Ještě lepší jsou ale 
teplé nápoje. Zvlášť dobře se v boji proti 
chřipce či nachlazení osvědčuje čaj z heř-

mánku či máty peprné, ale ani horká voda 
s citrónem vám rozhodně neublíží. 

5. Citrusové plody 
Jsou důležité, protože obsahují hodně pří-

rodního vitamínu C. Nejlépe je začít hned 
ráno a dát si sklenku pomerančové šťávy 
k snídani a oběd doplnit třeba mandarin-
kou. Zvýšený příjem vitamínu C je zvlášť 
důležitý pro kuřáky, protože kouření jednak 
oslabuje imunitu, jednak i zvyšuje potřebu 
tohoto vitamínu. 

6. Zdroje vitamínu C
Citrusové plody nejsou jediným přírod-

ním zdrojem vitamínu C. Tento základní 
„protichřipkový“ vitamín se nachází i v 
bramborách, zelené paprice, jahodách, kiwi 
či ananasu.

7. Zázvor 
Mnoho lidí věří, že skvělým spojencem 

v boji proti kašli a teplotě je zázvor. Je možné 
ho jíst čerstvý, nastrouhaný v jídle, nebo 
třeba kandovaný. Starý recept velí z něj při 
nachlazení připravit čaj. Je to jednoduché. 
Do šálku dejte 2 polévkové lžíce čerstvě 
nastrouhaného kořene zázvoru a přelijte 
vařící vodou. Nechejte odstát 5 až 10 minut 
a podle chuti přislaďte medem 

Co naopak chřipce nahrává: 
Každodenní konzumace tučných či slad-

kých jídel, vynechaná jídla a velké množství 
kofeinu. To vše oslabuje organismus a zvy-
šuje riziko, že se člověk nakazí. Imunitní 
systém udržují v dobré kondici celozrnné 
výrobky, ovoce, zelenina a proteiny s níz-
kým obsahem tuku. Do správné výzbroje 
v boji proti chřipce a nachlazení tedy patří 
nejen výše zmiňovaná jídla, ale i celkově 
rozumné stravovací návyky. 

Sedm jídel na obranu těla proti chřipce
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Já a „já“

Jsem já tvoje
čí ty jsi moje Já?

Komu čí srdce tu bije?

Ptám se tě mé vnitřní Já,
jaká vlastně jsem?

Jsem tak zlá?

Bez citu a ledová,
taková já jsem?

To snad nemůžu být já.

Já moje nejdražší,
nechci být taková.
To mně už netěší.

A přesto jsem krutá.
Já … proč je tomu tak?

Nechci být mrzutá.

Nechci tě, jdi pryč.
To ty jsi moje špatné Já,

jsi jen laciný chtíč.

m. m.

Morava, země má

Země praskajících žitných lánů
a mezí porostlých keři šípkových růží

a vonnou mateřídouškou,
země, nad kterou vysoko na nebi

zpívají skřivani
a za měsíčních nocí
slavíci sladce pějí,

země, která pak v zimních měsících
ve spánku spočívá,

a všechny kolem zdobí
- jen ticho a jiskřivý sníh -

Co všechno je Morava,
země posvěcená,

na níž český kníže Bořivoj s Ludmilou
přijali křest od svatého Metoděje,

v chrámu svatého Víta
na Velehradě.
A všechen lid

s velikou radostí zde přijal od bratří ze Soluně,
svatého Cyrila a Metoděje,

slovanskou liturgii i celé Písmo svaté
- v jazyku slovanském -

Běla Schovancová
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Narození:

červenec
Martin Buchtík, Tobiáš Crla

září
Petr Badin, Lenka Šottlová, Max Paluzga, 
Antonín Kraus, Pavel Zámečník, Kamil 
Maděra

říjen
Alex Valenta, Jakub Špalek, Vojtěch 
Krystýnek 

listopad
Tobias Grebeň 

prosinec
Adéla Obdržálková a  Barbora Hrušková 

Úmrtí:

červenec  
Jiří Hamhalter, Vladimír Kavka

srpen 
Marie Chytrá, Marie Bilková

říjen
Jindřiška Slavíková, Pavel Doležal, Václav 
Raštica

listopad 
Zdeňka Jurčová

prosinec
Josef  Prošek, Vilma Skládalová

V domě důchodců zemřelo 12 občanů.

Sňatky:

V kostele sv. Martina bylo uzavřeno 5 
církevních svatebních obřadů. Z našich 
občanů zde uzavřeli v červenci manželství 
Zdeněk Dudák s Petrou Hrabálkovou a v zá-
ří Alžběta Štulírová s Radomírem Kopem.

Na zámku v Buchlovicích se konalo 
97 svatebních obřadů. Z našich občanů 
tu v červenci uzavřeli manželství Romana 
Valentová s Tomášem Lopatou, v srpnu 
Taťána Ondřejková s Tomášem Valou-
chem, v září Martin Strýček s Martinou 
Havlíčkovou a Lukáš Červenka s Roma-
nou Hlůškovou.

Přistěhováno: 21 občanů
Odstěhováno: 20 občanů
V místě bydliště se přestěhovalo 17 občanů.

K 1. lednu 2007 žilo v Buchlovicích
2.445 obyvatel

Životní jubilea:

červenec 
Vladimír Obdržálek, 75 let
Anna Hrabcová, 80 let
Anna Jošková, 85 let

srpen
Františka Mikulčáková, 75 let
Josef Sojka, 75 let
Antonín Jurča, 80 let

září
Zdeňka Kučíková, 75 let
Ludmila  Nováková, 75 let

Společenská kronika - 2. pololetí  2006



41

říjen
Eliška Přecechtělová, 75 let
Anežka Musilová, 75 let

listopad
Marie Hubáčková, 75 let
Zdenka Knotová, 80 let
Mária Copláková, 80 let
Růžena Zelinková, 80 let
Miloslav Kostelníček, 80 let

prosinec
Josef Koryčánek, 75 let
Ing. Zdenka Maršálková, 75 let
Vlasta Zamazalová, 75 let

Antonín Šarata, 80 let
Marie Benešovská, 80 let
Božena Kulajová, 85 let
Růžena Vaculíková, 85 let

V roce 2006 matrika Úřadu městyse 
Buchlovice vyřídila celkem 481 občanských 
průkazů, 330 cestovních dokladů a 73 
osvědčení o státním občanství.

Prostory buchlovického zámku lákají k uza-
vření manželství nejenom občany naší repub-
liky, ale čím dál víc i cizince. V loňském roce se 
zde ženili či vdávaly muži a ženy například ze 
Slovenska, Jihoafrické republiky, Polska, Bra-
zílie, Číny, Austrálie, Velké Británie či Kanady.

Předjaří v zámecké zahradě. 

 

(foto: ing. Pavel Vlášek)
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